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Všechny příspěvky autora Petr Vavrenka 13. 2. 2023

EU chystá zákon, který zakáže prodej důležitých
potravin. Češi je přitom milují. Kdo to vymyslel?

aazdravi.cz/eu-chysta-zakon-ktery-zakaze-prodej-dulezitych-potravin-cesi-je-pritom-miluji-kdo-to-vymyslel

Legislativa by měla obvykle sloužit k tomu, aby se lidem lépe žilo. V

poslední době se však stává stále více prostředkem určitých zájmů,

které nejsou vždy zcela pochopitelné. Příkladem může být například

snaha Evropské unie o omezení produkce emisí. To je sice na jedné

straně skutečně potřebné, ale na té druhé se k tomu často používají

prostředky, které obyvatele opravdu významně omezují.

Dobrý nápad, ale…

Jak se přitom ukazuje, EU se rozhodně nemíní zastavit u v podstatě

nařízené elektrifikace automobilů, když se dnes už nevyplatí

produkovat vozy se spalovacím motorem. Nikdo však neřeší, že velká

část lidí už si takové auto jednoduše nemůže moct dovolit.
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Stejně tak působí chystaná novinka. Ta sice na první pohled míří

potřebným směrem, ale rovněž může napáchat více škody než užitku.

Jde o to, že by v Evropě měl platit zákaz dovozu zboží, které bylo

vyprodukováno na odlesněných plochách. Cílem je pochopitelně

zamezení odlesňování, které v některých zemích, například Brazílii,

postupuje rychlým tempem. Panuje přitom přesvědčení, že tento

proces velmi škodí globálnímu klimatu.

Evropské státy pochopitelně nemohou jiným státům nařídit, aby s

odlesňováním přestaly. Mohou jim ho ale notně znepříjemnit.

Respektive tu jde o ekonomickou “motivaci” těch firem, které z

odlesněných ploch profitují. Pěstují na nich nejrůznější plodiny,

které se potom využívají v oblíbených produktech, jež konzumujeme

i my v České republice.

Nově by mělo být nutné doložit, že daný produkt nepochází z

odlesněných míst. Nebude to přitom snadné obejít. Vyžadovány

budou certifikáty založené na satelitních snímcích a souřadnicích.

Bez takového certifikátu se výrobky na evropský trh jednoduše

nedostanou.
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Nedostupné a drahé

Takové nařízení však nebude mít důsledky pouze pro samotné

dovozce, ale i pro místní konzumenty. Podle odborníků to může

významně ovlivnit dovoz káv, kakaa, hovězího masa, palmového

oleje, ale také třeba dřeva nebo kaučuku. Nejde přitom jen o samotné

suroviny. Pakliže by se zpracovaly jinde a vyrobila by se z nich

například čokoláda, papír nebo nábytek, rovněž by tyto finální

produkty nebylo možné importovat.

Může se stát, že některé oblíbené potraviny a produkty už se na

evropský trh nedostanou. Pravděpodobnější je ale spíše to, že

významně podraží, protože dovozci budou muset využívat drahé

neodlesněné plochy a také investovat do administrativy spojené s

vydáváním certifikátů.
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Nenechte si ujít
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